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پشتصحنهاقتصادیواگذاریپادگانمعروفتهرانچیست؟
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هردویاینهاست؛حداقلدرشهرفروشی!

 حتی شورای شهری ها هم از جزئیات توافق ارتش 

و شهرداری مطلع نیستند!
بعد از شـــیوع کرونا و استفاده بیشتر مردم از وسایل نقلیه شخصی، حسابی خیابان ها 
شلوغ شده است. ترافیک زیاد باعث می شود کمی بیشتر از قبل توجهات به المان های 
شهری جلب شود، به تابلوها، بیلبوردها و هرچیز دیگری که ارزش چند ثانیه وقت گذاشتن 
و ســـپری کردن ترافیک کلافه کننده را داشته باشد. یکی از پرتکرارترین و پرتعدادترین 
بیلبوردهای شهری حداقل در یکی، دو هفته اخیر، بیلبوردهای مربوط به آغاز عملیات 
تبدیل پادگان 06 ارتش تهران به بوســـتان بوده است؛ بیلبوردی که از شرقی ترین نقطه 
پایتخت تا غربی ترین و از جنوبی ترین تا شمالی ترین اتوبان های تهران هم از آن نشانی 
هست. تبلیغ برای پروژه ای که فعلا خبری از افتتاح آن نیست و صرفا عملیات ساخت و 
اجرایی آن آغاز شده است. این بوق و کرنا کردن ها و خبر از تبدیل 35هکتار از زمین حدود 
50هکتاری پادگان 06 ارتش در یکی از بهترین مناطق شمالی تهران شاید در نگاه اول 
جذاب به نظر برسد اما سوالاتی را هم در ذهن ایجاد می کند که اولین آن بحث تامین منابع 
و البته تعیین تکلیف 15هکتار باقی مانده است. به هرحال در منطقه ای که هر متر زمین 
بیش از چند ده میلیون تومان ارزش مالی دارد 150هزار مترمربع عدد کوچکی نیست و 
عایدی فوق العاده ای را برای بهره برداران به همراه خواهد داشت. جست وجو کردم؛ از همان 
روزهای نخست زمزمه آغاز عملیات احداث بوستان در زمین پادگان 06 ارتش تا همین 
امروز که درحال نوشتن این خطوط هستم، منتها آنچه بتوان از آن به عنوان اطلاعات دقیق 
در ارتباط با جزئیات احداث بوستان در این پادگان یاد کرد، پیدا نکردم. نه اینکه فقط من 
پیدا نکرده باشم، حتی مدیران شهری هم دراین مورد تفاوتی با من خبرنگار و با شمای 
شـــهروند که احتمالا درحال خواندن این گزارش هستید، ندارند و از جزئیات بی اطلاع  
هســـتند. بگذارید پس اولین ایرادی که می توان به آغاز عملیات احداث این بوستان و 
توافق شهرداری با ارتش گرفت را حول همین ماجرا بدانیم. به هرحال جایگاه شورای شهر 
و شـــهرداری تهران و مناسبات بین این دو نهاد شهری بر کسی پوشیده نیست، هرآنچه 
قرار است در شهرداری و پروسه مدیریت شهری به اجرا دربیاید و به سرانجام برسد باید به 
اطلاع و تصویب شورای شهری ها هم برسد، با این همه دراین مورد و البته در گذشته هم 
در برخی موارد دیگر دوباره گویا شورای شهری ها توسط شهرداری تهران دور زده شده اند، 
اتفاقی که قبل تر و مثلا در پروسه اجرای طرح ترافیک جدید و محدوده دوم طرح ترافیک 
و... هم رخ داده بود. محمدجواد حق شناس، عضو شورای شهر تهران در ارتباط با همین 
ماجرای توافق شـــهرداری تهران و ارتش در بهره برداری از پادگان 06 تهران آن هم بعد از 
آغاز عملیات اجرایی و... در تذکری خطاب به پیروز حناچی، شـــهردار تهران در ارتباط 
بـــا جزئیـــات این توافق گفت: »با توجه به اینکه بنده به عنوان نماینده مردم تهران، ری و 
تجریش هستم در دو هفته گذشته درمورد چگونگی انعقاد توافقنامه شهرداری تهران با 
ارتش درمورد پادگان 06 بررسی هایی انجام دادم که با پرسش های فراوانی روبه رو شده و 
اعتراض هایی نیز دراین زمینه وجود دارد. براساس ایفای وظایف نظارتی و نقش خودبنیان 
نماینده عضو شورای شهر از پیروز حناچی شهردار تهران درخواست دارم مشروح کامل 
توافق شهرداری تهران با ارتش درخصوص پادگان 06 در دوره سوم شورای شهر تهران ارائه 
شود. همچنین متن کامل توافقنامه جدید شهرداری تهران و ارتش همراه با تفاوت های دو 
قرارداد و مستندات قانونی که منجر به آن شده، ارائه شود. لذا بدیهی است بعد از دریافت 
این اطلاعات و به اشتراک گذاشتن آن با کارشناسان، صاحب نظران یا مردم اقدام قانونی 
لازم درخصوص دفاع از حقوق شـــهر و شهروندان انجام گیرد.« بله، می بینید که شورای 
شهری ها هم خیلی درجریان پروسه توافقات شهری بین شهرداری و سایر نهادها نیستند 
و یکی از بزرگ ترین اقدامات و پروژه های شـــهری تاریخ پایتخت گویا بدون اطلاع دقیق 

مدیران شهری درحال انجام و اجراست!

چون کمتر می فروشند پس شهرفروشی نیست!
با در نظر گرفتن این مساله که هنوز جزئیات دقیقی از توافق ارتش و شهرداری تهران در 
بهره برداری از محل پادگان 06 ارتش در دسترس نیست، اما برخی اظهارنظرها تا حدی 
دورنما و تصویری از آنچه در این منطقه قرار است اتفاق بیفتد را ارائه می کنند. برای مثال 
عبدالرضا گلپایگانی، معاون شهرسازی شهرداری تهران در تشریح آنچه در ارتباط با این 
پروژه شهری رخ خواهد داد، گفت: »در سال 92 شهرداری منطقه 4 توافقی با ارتش برای 
بارگذاری پادگان 06 مطابق پهنه بندی طرح تفصیلی داشـــته است. در این توافق مقرر 

شده بود 70درصد زمین های این پادگان به پارک 
عمومی و 30 درصد نیز بارگذاری شود. 

در این توافق مساحت بارگذاری 

معـــادل یک میلیون و600هزار مترمربع بود که قرار بود در این مســـاحت، مجتمع های 
مســـکونی، تجاری، اداری و... ساخته شود و در جریان این توافق مقداری پول به عنوان 
عوارض به شهرداری پرداخت شده است. با توجه به توافق سال 92 با ارتش، اطلاق پهنه 
کار و فعالیت و سکونت در طرح تفصیلی، مساحت توافقی 630هزار مترمربع، در شورای 
عالی شهرســـازی و معماری به تصویب رســـید و توافق جدید با ارتش با اینکه فرآیندی 
طولانی داشت، اما به جای آنکه ارتش در یک میلیون و600هزار مترمربع بارگذاری داشته 
باشـــد، این بارگذاری به 630هزار مترمربع کاهش یافت، با توجه به وسعت پادگان، این 
وسعت بارگذاری عجیب وغریب نیست؛ چراکه ارتش طی توافقات، پیش از آن می توانست 
چندین بار بارگذاری فعلی، ساخت وساز داشته باشد. رویکرد شهرداری تغییر کرده ولی 
همه به دنبال نیم کاسه ای دراین ماجرا هستند. دراین پادگان سه برج مسکونی، دو برج 
اداری - تجاری و یک هتل ســـاخته خواهد شد. اگر ما می خواستیم براساس توافق سال 
92 به ارتش اجازه ساخت وســـاز در پادگان 06 را بدهیم، رقم عوارض دریافتی به قدری 
بود که بخشی از مشکلات مالی فعلی شهرداری تهران را حل می کرد؛ اما شهرداری از این 
درآمد چشم پوشی کرده است، هدف شهرداری و مدیریت شهری، شهرفروشی نیست.« 
بله، همان طور که اظهارات معاون شهرسازی شهرداری تهران مشخص می شود، عده ای، 
یعنی ما و خیلی دیگر از منتقدان فقط به دنبال نیم کاسه هستیم و چون شهرداری در زمان 
مدیریت حناچی، به جای یک میلیون و600هزار مترمربع اجازه بهره بارگذاری و تراکم در 
630هزار مترمربع را داده است و از بخشی از آن عوارض عظیم و عجیب چشم پوشی کرده، 

پس اتفاق مبارکی افتاده است و اسم آن شهرفروشی نیست!

تجارت 31هزار میلیاردی ارتش و شهرداری
اما سوای همه اینها، سوای تمام فعل وانفعالات ذهنی که با تصور سرمایه حاصل از ایجاد 
چنین تراکمی در یکی از بهترین مناطق پایتخت صورت می گیرد، روی کاغذ نگاهی به 
عایدی ارتش و البته شهرداری تهران از تراکم 630 هزار مترمربعی در 15هکتار باقی مانده از 
پادگان 50هکتاری 06 ارتش بیندازیم. البته محاسبه دقیق ارزش هر مترمربع از سازه هایی 
که قرار است در این محدوده ساخته شود )دو برج مسکونی، دو برج تجاری و یک هتل( 
امکانپذیر نیســـت و متغیرهای بسیاری در این رابطه اثرگذار خواهند بود. منتهی با یک 
حساب سرانگشتی و لحاظ حداقل میانگین مدنظر برای هر مترمربع از ملک مسکونی 
و تجاری می توان به عدد قابل توجهی رسید. مثلا اگر ما ارزش هر مترمربع زمین یا بهتر، 
ملک مسکونی و تجاری را با حداقلی ترین میزان قابل تصور در مکانی نظیر منطقه پاسداران 
تهران، 50 میلیون تومان در نظر بگیریم و این میزان را در همان عدد 630 هزارمترمربع 
)میزان تراکم در نظر گرفته شده برای ساخت وساز در محدوده پادگان 06 ارتش( ضرب کنیم 
به عدد قابل توجه 31هزارو500 میلیارد تومان می رسیم؛ رقمی نزدیک به بودجه یک سال 
شهرداری تهران! پس بزک کردن این عایدی ذیل بوستان و توجه به رفاه شهروندی و عدم 
بیان جزئیات توافق حاصل شده بین ارتش و شهرداری تهران هر توجیهی که داشته باشد 
نمی تواند مانع تامل و تمرکز بر این تراکم سرمایه قابل توجه در یکی از بهترین مناطق تهران 
شود. تراکم و تمرکز سرمایه ای که حتما مورداستفاده و اقبال همه طبقات اجتماعی حاضر 
در تهران گران نیست و احتمال استفاده از ساختمان های مسکونی، تجاری و حتی یک 
شب استراحت در یکی از اتاق های هتلی که در این مکان ساخته می شود، برای جمعیت 

کثیری از طبقات متوسط و پایین جامعه تهرانی نزدیک به صفر است. 

 اگر این مدل انتقال فضاهای حکمرانی باب شود 
دچار معضلات بزرگی می شویم

در ارتبـــاط با همین اتفاق بزرگ و البته قابل تامل در شـــمال تهران با امیر خراســـانی، 
جامعه شـــناس شهری گفت وگویی کردیم. او در ارتباط با تبعات چنین اقدامی آن هم در 
این منطقه از پایتخت به »فرهیختگان« گفت: »این مساله نباید باب شود. پادگان در تهران 
نقش مهمی دارد، از قدیم همین طور بود. به آن پادگان آباد می گفتند. مساله انتقال پادگان ها 
و... اگر باب شود و فضاهای بزرگ حکمرانی از شهر خارج شود خود نیاز به تامل جدی دارد. 
درباره این تامل نشده است یعنی فرودگاه از شهر خارج شود، تمامی پادگان ها از شهر خارج 
شوند، ادارات بزرگ از شهر خارج شوند، این گرفتاری عظیمی دارد. گرفتاری این است که 
یک مساله حمل ونقل است. همین الان سر فرودگاه امام حمل ونقل چقدر مساله دارد؟ حالا 
فکر کنید سرباز باید پنج صبح بیدار شود تا به پادگان برسد. دومین مساله پدافند غیرعامل 

شهری است که اطلاعاتی درباره این ندارم ولی 
باید درباره آن فکر شود. نمی شود شهر از 

پادگان خالی شود. به این مسائل 

کاری ندارم. آن محدوده از معدود تنفس گاه های طبیعی محدوده تهران بود. به هرحال 
پروسه پارک سازی با طبیعی سازی متفاوت است.«

 ذوق زدگی مدیران شهری برای ساخت هتل 
در پاسداران قابل تامل است!

خراســـانی با نقد اقدام اخیر ارتش و شـــهرداری تهران خصوصا در جهت عدالت شهری 
خاطرنشان کرد: »ساخت هتل، مجتمع مسکونی با میلیارد ها تومان هیچ کمکی به عدالت 
شهری نمی کند و دوباره قرار است عده ای که در سرمایه داری املاک و مستغلات هستند، 
پروژه راه بیندازند. پروژه هم آن چیزی است که سرمایه داری املاک و مستغلات به دنبال آن 
است، یعنی می خواهد یک جایی زلزله بیاید و پروژه مسکن راه بیفتد. انبوه سازی راه بیفتد 
و پروژه مسکن شکل گیرد. هتل آنجا قرار است دست چه کسی باشد؟ چه کسی قرار است 
آنجا برود؟ نگاه به این تصمیم و واکنش اهالی شهرداری به آن خیلی معنا دارد. ذوق زده 
هستند در پاسداران می خواهند هتل بسازند که این را جزء افتخارات محسوب کنند. هتل 
در پاسداران با شرایطی که شهرداری زمینه ساز آن شود برای چه کسی است؟ قطعا من 
نمی توانم در عمرم پای خود را درآن هتل بگذارم. می دانید در آن فضا بخواهند مجتمع 
مسکونی بسازند چقدر قیمتش می شود؟ تجربه دریاچه چیتگر در منطقه 22 را نداریم؟«

 4 سال دیگر ساکن پارک پاسداران بودن 
ملاک سرمایه داری می شود

این جامعه شناس شهری در ادامه به اثرات جامعه شناختی و روانی چنین اقدامی اشاره کرد 
و ضمن نقد این تفکر که حتما باید ساختمان ســـازی و تراکم فروشی صورت بگیرد، گفت: 
»دوستان فراموش کرده اند که باید خدمات شهری بدهند. هر پروژه ای باید در خدمت خدمات 
شـــهری قرار گیرد. بوستان، پارک و سرانه فضای سبز را بالا ببرید، مجتمع پزشکی محلی 
بسازید، مجتمع ورزشی بسازید. چرا این کارها انجام نمی شود؟ چرا باید دوباره مجتمع تجاری 
و مسکونی و هتل ساخته شود؟ این عقل از کجا آمده است؟ این جز این است که می خواهید 
پول بگیرید؟  از چه عقلی درمی آید آنجا هتل یا مجتمع تجاری با برند فلان ساخته شود؟ بعد 
می گویند مردم چرا چنین هستند. این به لحاظ فلسفی مهم است. با این کار سوژه معینی را 
می سازید. سوژه مصرف گرایی را می سازید که مدام می خواهد بخرد و جای خوب بنشیند. 
چهار سال دیگر ساختمان پارک پاسداران ملاک مایه داری می شود. یعنی یک داستان این 
شکلی است که این روحیه و ذهنیت را سم پاشی کرده و همه مدیران به آن مبتلا شده اند.«

 اجرای این پروژه حتما باید از لحاظ تاثیرات اجتماعی 
ارزیابی شود

خراسانی در پاسخ به این سوال که از منظر ترافیکی و زیست محیطی آیا نباید ارزیابی های 
دقیقی صورت بگیرد و نتایج آن منتشر شود؟ گفت: »بله، آنجا از لحاظ ترافیکی قفل می شود. 
به بوستان کاری نداریم چون حتما باید ارزیابی از لحاظ اجتماعی شود. حتما باید معلوم 
شود چه حجم ترافیکی را اضافه می کند. بوستان با باغی که آنجا افتاده خیلی فرق دارد. 
بوستان سازی یک درجه پایین تر از طبیعی سازی است. چون ممکن است به محیط زیست 
آسیب بزنید. انواع اکولوژی آنجا را دچار تغییر می کند. درباره باید مطالعات زیست محیطی 
و اجتماعی صورت گیرد که اکولوژی آنجا تغییر می کند یا خیر؟ رطوبت منطقه دستخوش 
تغییر می شود یا نه؟ جهت باد چه تغییری می کند؟ بوستان یعنی تغییراتی در پارک ایجاد 
می کنند. چون اینها را نمی دانم و نامکشوف است، خیلی درباره اش حرفی هم نمی زنم، 
منتها باید اینها را اعلام می کردند که من جامعه شـــناس شهری، شمای خبرنگار و همه 
کسانی که دغدغه دارند به اطلاعات تحلیلی بهتری از آینده ای که درانتظار تهران و مردم 

این شهر است، دسترسی پیدا کنند.«

 مدیریت شهری که قرار بود در اتاق شیشه ای باشد
عضو شورایش از تصمیمات بی اطلاع است

این جامعه شناس شهری با انتقاد از این مساله که هنوز جزئیات دقیقی از اجرای این طرح 
و البته جزئیات دقیقی از کم وکیف توافق بین شهرداری و ارتش منتشر نشده است، گفت: 
»خود این جالب است که روز گذشته حق شناس، عضو شورای شهر تهران مصاحبه کرد و 
گفت از جزئیات بی اطلاع است! نه تنها من نمی دانم که حق شناس هم نمی داند، یعنی عضو 

شورای شهر است می گوید حناچی ریز برنامه های 
آنجا را ارائه دهد. چرا ریز اطلاعات طرح 

منتشر نمی شود که حق شناس 

آن طور مصاحبه کند؟ من که تلاش بسیار کردم تا اطلاعات جزئی پیدا کنم و منتشر کردم. 
اطلاعاتی نیست. فاجعه بار آنجا بود که حق شناس گفت من نمی دانم و حناچی توضیح 
بدهد. اتفاق به این بزرگی در شهر رخ می دهد و عضو شورای شهر نمی داند. من هم باید 
حدس بزنم بوستان این جوری یا آن جور است. اجازه دهید بدبین باشم و بگویم این 35هکتار 
بوستان را هم با یک طرح قورت می دهند. دو روز دیگر طرح دیگری درمی آید. طرح ساختن 
کاری ندارد. پس اجازه دهید بدبین باشم. چرا نباید بدبین باشم؟ 20سال است در این شهر 
این فرآیند با شدت بسیار حاکم است. همواره شهروندان باخته اند. باغ ها را دادند، تک تک 
کوچه های تنگ منطقه 10 را ببینید. الان می گویند تراکم کم بود. همیشه قطره چکانی 
اطلاعات داده اند، شهرداری که می گفت باید اتاق شیشه ای باشد عضو شورای شهر از تصمیم 
شهردار خبر ندارد. من نمی دانم شیشه از چه جنسی است که کسی از دیگری خبر ندارد.«

 شهرداری می توانست به جای تراکم 
خدمات دیگری به ارتش ارائه کند

بعد از خراســـانی، ابوالفضل قناعتی، عضو سابق شورای شهر تهران نیز درارتباط با این 
توافق شهرداری و ارتش به »فرهیختگان« گفت: »در گذشته هم توافقات و تفاهمنامه ها 
بین نهادهای دولتی و غیردولتی، نیروهای مســـلح با مدیریت شهری بود. مثلا به خاطر 
برخی مســـائل همانند ارتحال حضرت امام)ره( لازم شـــد درآن مقطع بخشی از فرودگاه 
قلعه مرغی گرفته شود، اتوبان تندگویان احداث شود یا بعدها خود پادگان قلعه مرغی به 
فرمان حضرت آقا گرفته و تبدیل به فضای سبز شد. این اتفاقات افتاده است ولی معمولا 
چون جنبه دولتی داشته به این شکل نبوده که حتما شهرداری بیاید و عوض آن تراکم داده 
شود. یک پولی داده می شد یا دولت به دولت بوده است. سیستم بیت المال بوده است. 
دراین مرحله به خاطر اینکه ارتش فضایی را دراختیار شهرداری قرار می دهد به نظر من بهتر 
است شهرداری یک گردش  کاری به نیروهای مسلح داشته باشد که بتواند این مجموعه را 
به شکلی بگیرد که لازم نشود تراکم یا شهرفروشی به دنبال داشته باشد، البته تراکم در حد 
مجاز هیچ گونه منع قانونی ندارد چون در طرح تفصیلی تعریف شده و به هر حال چهار، 
پنج  طبقه باشد، قانون است یا حق مسلم آن منطقه است که داده شود فقط درقبال آن 
عوارضی که باید از ارتش بگیرد را نمی گیرد. شهرداری می گوید بابت عوارض زمین فلان جا 
را به ما دادید. شهرفروشی در جایی اتفاق می افتد که خارج از طرح تفصیلی باشد. طرح 
تفصیلی خود قانون است، حقوقی است که قانونگذار تعریف کرده که این حق شماست و 
شما می توانید تا سقف این مقدار پیشرفت داشته باشید. چون هردو مجموعه دولتی است 
می توانند درعوض چیزی شهرداری ندهد و خدمات دیگری به پادگان های ارتش یا فضایی 

که الان ارتش دراختیار دارد، بدهد.«

 شورای شهر از توان خود 
برای پاسخگو کردن شهردار استفاده کند

قناعتـی در ادامـه و در ارتبـاط بـا مسـاله بی اطلاعـی شـورای شـهری ها نسـبت بـه 
اقدامـات و افعـال مدیـران شـهرداری گفـت: »یـک بحـث دیگر این اسـت کـه الان چرا 
شـورا از اختیـار خـود خـوب اسـتفاده نمی کنـد؟ چـرا شـهر را در جریان سیاسـی خود 
معاملـه می کننـد؟ چـرا تخلفـات شـهر را به خاطـر حفظ جریان سیاسـی خود پیگیری 
نمی کننـد، درحالی کـه قانونگـذار دراختیـار یـک حـوزه قـرار داده اسـت؟ از حقـوق 
قانونـی کـه به عنـوان وکیـل مـردم اسـت شـکل وکیل الدوله بـه خود گرفتـه. مگر عضو 
شـورا نمی توانـد از شـهردار طـرح سـوال کنـد کـه ایـن چه کاری اسـت که انجام شـده 
و بـا چـه اجـازه ای بـود؟ بعـد از طـرح سـوال تذکر بدهد و اسـتیضاح کنـد. این حق هر 
عضـو اسـت. مگـر در زمـان مـا درخصـوص علاءالدیـن یـا هتل اسـپیناس شـهردار که 
هم جریـان فکـری مـا بـود، طـرح سـوال نکردیـم و پاسـخ نـداد؟ چـرا این اتفـاق افتاده 
اسـت؟ اینکـه نماینـده و عضـو شـورا می گویـد نمی دانیـم و شـهردار بـه مـا پاسـخگو 
نیسـت، از آن عضـو بایـد سـوال شـود، قانـون تـا اینجـا بـرای شـما تعریـف شـده یـا بـه 
شـما اجازه پیگیری و ادامه راه داده اسـت؟ قانون ریل گذاری کرده که وقتی شـهردار 
بـدون اجـازه فـلان کار را کـرده تذکـر بدهیـد، 15روز بعـد طـرح سـوال کنیـد، یک ماه 
بعـد اسـتیضاح کـرده یـا شـهردار را عـوض کنیـد. از قـدرت نظارتی که قانونگـذار برای 
شـما گذاشـته، اسـتفاده کنیـد. ایـن بحث هایی اسـت کـه اگر بخواهند دنبـال کنند، 
قانـون کامـل و جامـع مشـخص کـرده اسـت، مگـر اینکـه بخواهنـد فرافکنـی کننـد و 

بگوینـد مـا در جریـان هسـتیم و فکـر نکنیـد 
 شـورا خواب اسـت. در همین حد مانور 

دهد.« 

ابوالقاسم رحمانی
دبیرگروه جامعه
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